
حق با پزشکان است اما
بیماران درست می گویند!   

این تیتر روند سیاســت وزارت بهداشــت و درمان و 
زیرمجموعه نظام پزشــکی کشور است که درهرحال 
می خواهند حرف خودشــان را به کرســی بنشــانند 
چون عنان ســامتی جامعه را در دست دارند و بدون 
توجه به اینکه حقوق شــاغان و بازنشستگان در دو 
گــروه از بخش دولتی و خصوصی برای ســال جاری 
آنقدر افزایــش نیافته که ۳۵ درصــد از آن را صرف 
دارو و درمــان خود و خانــواده کنند اگرچه بعضی از 
ایــن دو مقوله از قبل جهش صددرصدی داشــته اند! 
همین چند ماه پیش بود که انجمن پزشکان عمومی 
خودمختار، دست به افزایش بهای خدمات درمانی شد 
و بیانیه نرخ تعرفه پزشــکان این رســته را برای سال 
۱۴0۳ مبلــغ 2۵0 هزار تومان و نــرخ تعرفه ویزیت 
پزشــکان عمومی با بیش از ۱۵ ســال ســابقه را نیز 
280 هزار تومان تعیین کرد. البته بافاصله با واکنش 
وزارت بهداشــت روبرو شد تا سخنگوی آن اعام کند 
تعرفه داده شــده مورد تأیید نیســت. بااین حال کافی 
است گشــتی در مطب پزشــکان بخصوص در بالای 
شهر بزنیم و شاهد باشــیم دریافت ها چگونه صورت 
می گیــرد که بعضی خبــر از ویزیــت چهارصد هزار 
تومانی می دهند و گروهی از متخصصان روان درمانی 
هزینه معاینه را به صورت دقیقه ای محاسبه می کنند! 
اگرچه هیچ ارتباط یــا قراردادی هم با بیمه های پایه 
و تکمیلــی و اکمــل ندارند که حالا برای پزشــکان 
فــوق تخصص خاص هم شــرایط به صــورت دیگری 
رقم می خــورد. پدرام پاک آیین، ســخنگوی وزارت 
بهداشــت، در ایــن زمینه اظهار داشــته اســت که 
»بیشترین افزایش تعرفه خدمات درمانی، تشخیصی 
و پزشــکی با هدف تأمین هزینه هــای مراکز درمانی 
و ماندگاری پزشکان ســال ۱۴0۳ صورت گرفته اعم 
از هزینه های خدمات بیمارســتانی و ســهم پزشکان 
اســت.« اما آتش بیاران این معرکه را می توان بیمه ها 
و از ســویی سازمان نظام پزشکی دانست زیرا شورای 
عالی بیمه در اواخر دی ماه ســال گذشــته با افزایش 
۴۶ درصدی تعرفه تشــخیص درمانی در سال جاری 
موافقت کرده بود. در این نشســت که وزیر بهداشت، 
معاون درمانی وزارت بهداشــت، نمایندگان بیمه ها، 
سازمان های برنامه وبودجه و امور اداری و استخدامی 
و نظام پزشکی هم حضور داشتند، نرخ تعرفه ها با رأی 
اکثریــت اعضای تصویب و به ســازمان برنامه وبودجه 
اعام شــد اما در جلســه هیأت وزیران مورخ پنجم 
فروردین امســال تنها با افزایــش میانگین ۳۵ درصد 
تعرفه های پزشــکی برای ســال جاری موافقت شد و 
حالا این تعرفه مورد رضایت جامعه پزشــکان و آحاد 
مردم نیســت تا بازهم به کام بیمه ها باشــد چون در 
دلشــان قند آب می شــود! و برای اینکه هر دو طرف 
را داشــته باشــند، می گویند: »حق با پزشکان است 
اما بیمــاران درســت می گویند!« و از ســوی دیگر 
رئیس سازمان نظام پزشــکی نیز همچون گذشته به 
هیچ صراطی مستقیم نیســت و همچنان اصرار دارد 
»تعرفه های پزشکی بر اســاس ارزش افزوده و شواهد 
مصوب نشده و تعرفه ها به شکل دستوری بوده است، 
اگر پایین نگه داشــتن تعرفه های پزشکی نفعی داشته 
ایــن نفع از آن شــرکت های بیمه گر اســت، افزایش 
تعرفه های پزشــکی به این معناســت که بیمه ها باید 
پرداخت هزینه بیشتری را متقبل شوند، شورای عالی 
بیمه بر افزایش ۴۶ درصدی نرخ تعرفه های پزشــکی 
برای سال ۱۴0۳ تاکید کرده است، هنگامی که از این 
عدد عدول کنیم، مشــکاتی برای مردم و پزشکان به 
وجود می آید.« اما سعید کریمی، معاون درمان وزارت 
بهداشــت، دراین باره گفته که »پس از بررسی و تأیید 
نرخ در ســازمان برنامه وبودجــه و طرح آن در هیئت 
دولت، درنهایت افزایش ۳۵ درصد تعرفه ها اباغ شده 
که موردحمایت و پوشــش بیمه ها نیز قرار می گیرد.« 
حالا تعرفه رسمی با رشد ۳۵ درصدی روی میز اجرا 
گذاشــته شده که به نسبت پیشــنهاد قبلی دستمزد 
ویزیت پزشــکان از 2۵0 تا 280 هزار تومان به ۱2۶ 
هزار تومان تقلیل یافته که نصــف مبلغ مورد انتظار 
انجمــن پزشــکان عمومی اســت. درحالی که همین 
رقم هم برای آحاد جامعه ســنگین به نظر می رسد و 
قبل از آن ســازمان نظام پزشکی درخواست رشد ۴۵ 
درصــدی را ارائه داده بود. تعرفه خدمات بهداشــتی، 
درمانی و دارویی اواخر هرســال و شورای عالی بیمه 
کــه ارکان آن را برخی از اعضــای هیئت دولت و نیز 
نمایندگان جامعه پزشــکی و ســازمان های بیمه گر 
تشــکیل می دهند، تعیین و از سوی وزیر بهداشت به 
سازمان برنامه وبودجه پیشنهاد می شد و این سازمان 
پیشــنهاد را در هیئت دولت مطرح و نرخ نهایی پس 
از تصویب به دســتگاه های ذیربط اجرایی و ســازمان 
نظام پزشکی کشور اباغ می شد. معاون درمان وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی می گوید: »در 
فضای مجازی برخی افراد تعرفه های پزشکی امسال را 
اعام کرده بودند که درست نبود و اکنون نرخ مصوب 
تعرفه هــا در بخش خصوصی برای پزشــکان عمومی 
۱2۶ هــزار تومان، متخصــص ۱8۹ هزار تومان، فوق 
تخصص و فلوشــیپ 2۴۱ هزار تومان و روانپزشــکی 
2۵۱ و پزشــکان فوق تخصص روانپزشکی 28۶ هزار 
تومان اســت و جزء حرفه ای اعمال جراحی و خدمات 
در بخش خصوصی ۱0۱ هزار تومان و برای تمام وقت 
جغرافیایــی و بخش دولتی، ۳0 هزار تومان اســت و 
تعرفه های پزشــکی امسال نســبت به سال گذشته 
به طور متوســط ۳۵ درصد افزایش داشــته که جای 
قدردانــی از دولــت دارد چراکه در دوران گذشــته 
هیچ گاه شاهد رشــد ۳۵ درصدی تعرفه ها نبوده ایم.« 
البته هیچ ماســت بندی نمی گوید ماســت من ترش 
اســت اما معــاون وزیر باید پای درد دل پزشــکان و 
جامعه بهداشت کشــور و همچنین نمایندگان اقشار 
ضعیف و دهک های پایین هم بنشــیند و مســئله را 
از دید آن ها نگاه کند که آیا حق با پزشــکان است یا 
بیماران درســت می گویند درحالی که این مصوبه هم 
کپی ســناریویی اســت که پایان هرسال برای حقوق 

کارگران نوشته می شود؟!

بیتوجهیتاکی؟!

جلســه پیگیری موضوعــات ویژه اســتان مازنــدران از 
جملــه »رفــع موانع افزایــش تولید و حرکت به ســمت 
خودکفایی برنج«، »مولدسازی پاژهای دولتی«، »توسعه 
زیرســاخت های بنــادر اســتان«، »کالاهای رســوبی در 
گمــرکات« و »مســائل تالاب میانکاله« بــا حضور رئیس 

جمهور در محل استانداری برگزار شد.
در این جلســه ابتدا موضوع تقویت و حمایت از برنجکاران 
مازندرانــی و رفع موانع افزایش تولید و حرکت به ســمت 
خودکفایی در تولید برنج مورد بحث و بررســی قرار گرفت 
و وزیر جهادکشــاورزی در گزارشی از میزان تولید برنج و 
میزان نیاز سالانه برنج کشور، از تدوین طرحی جامع برای 

خودکفایی در تولید برنج خبر داد.
وزیر جهاد کشــاورزی در گزارش خــود عدم تامین اعتبار 
لازم برای تسطیح و زهکشی شالیزارها، عدم سیاستگذاری 
دقیق در واردات برنج در ســنوات گذشــته، نیاز به تامین 
به موقع نهاده ها و به روزرســانی ابزارآلات و تجهیزات در 
فرآوری برنج را از جمله موانع پیش روی خودکفایی تولید 

این محصول استراتژیک در کشور برشمرد.
ســید ابراهیم رئیسی در این جلسه پس از شنیدن نظرات 
و پیشنهادات اعضای جلسه به وزیر جهادکشاورزی دستور 
داد، با محاسبه دقیق و به روزرسانی آمار میزان نیاز کشور 
به برنج، میزان تولید این محصول در کشــور و میزان مورد 
نیاز بــرای واردات، زمینــه لازم برای اعمــال محدودیت 

هوشمند در واردات برنج را فراهم کند.
همچنیــن وزیر امور اقتصادی و دارایی و رئیس ســازمان 
برنامــه و بودجــه از ســوی رئیس جمهور مکلف شــدند 
روش های تامین مالی برای تقویت زیرســاخت های مورد 

نیاز برنجکاران و اجرای طرح جامع وزارت جهادکشاورزی 
را از منابع داخلی و خارجی بررســی و برای جمع بندی و 

تصویب به دولت ارائه نمایند.
مولدسازی اموال مازاد دستگاه ها به ویژه پاژهای دولتی در 
استان مازندران به منظور تامین مالی طرح های زیرساختی 
اســتان دومین دســتور جلســه پیگیری موضوعات ویژه 
مازندران بود. بنا بر گــزارش معاون اجرایی رئیس جمهور، 
این استان به رغم قرار گرفتن در زمره داراترین استان های 
کشور به لحاظ ارزش اراضی، عملکرد قابل قبولی در بخش 

مولدسازی نداشته، در حالی که با واگذاری بخش کوچکی 
از امــوال مازاد اســتان، نیاز مالی بخــش قابل توجهی از 

طرح های نیمه تمام مرتفع خواهد شد.
رئیســی ناظر به گزارشــات و مباحث مطرح شده در این 
رابطه به وزارت امــور اقتصادی و دارایی و معاونت اجرایی 
رئیــس جمهور دســتور داد بــا تشــکیل کارگروهی در 
اســرع وقت نســبت به تعیین دقیق مصادیق مولدسازی 
در امــوال دولتی و تدوین ضوابط متناســب با وضعیت و 
شــرایط وزراتخانه ها اقــدام کنند تا پــس از تصویب در 

 دولــت بافاصله بــرای اجرا در دســتور کار اســتانداری 
مازندران قرار گیرد.

در ادامه این جلســه مسائل بنادر نوشــهر، امیرآباد و بندر 
صیادی کلیــکا از جمله کمبود زیرســاخت های انرژی و 
کمبود زیرســاخت های مورد نیاز حمل و نقل در این بنادر 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت و با موافقت رئیس جمهور 
تامین انرژی و زیرساخت لازم برای شرکت های مستقر در 
بندر امیرآباد توسط وزارت نیرو، تسریع در راه اندازی اسکله 
رورو بندر امیرآباد توســط وزارت راه و شهرسازی، تقویت 
خطــوط کشــتیرانی کانتینر بر، تامیــن و تخصص اعتبار 
لازم برای آزادســازی اراضی ۱00 هکتــاری بندر امیرآباد 
و لایروبی حوضچه آرامش بندر بابلسر و تکمیل تاسیسات 

دریایی و بندری آن مورد تصویب قرار گرفت.
رئیس جمهور همچنین با تاکید بر توجه ویژه نســبت به 
گمرکات و جلوگیری از رســوب کالاها به مسئولین مربوط 
دســتور داد از ورود هرگونــه کالایی به بنــادر بدون ثبت 
ســفارش جلوگیری و در صورت تکرار بــا مدیران خاطی 

شدیدا برخورد کنند.
رئیســی همچنین ناظر به گزارشــات مطرح شده درباره 
طرح احیای تــالاب میانکاله به عنوان یکی از ظرفیت های 
قابل توجه استان در حوزه گردشگری، ضمن گایه شدید 
و بازخواســت از وزارت میراث فرهنگی و گردشــگردی به 
دلیــل تعلل ۵ ماهــه در اجرای این طرح بــه رغم صدور 
مجوز از ســوی سازمان محیط زیست دستور داد با تدوین 
طرح اقتصادی تالاب میانکاله برای جذب ســرمایه گذاری، 
 اجرای مصوبات طرح احیای این منطقه با جدیت پیگیری 

و دنبال شود.
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گزارش
در جلسه پیگیری موضوعات ویژه مازندران مطرح شد 

دستور رئیس جمهور در حوزه تولید برنج، پلاژهای دولتی و تالاب میانکاله

خطیب نمــاز جمعه تهــران با تشــکر از مجلس برای 
تصویب قانون ســاماندهی بازار زمین و مسکن و اجاره 
بها، با بیان اینکه من چند بار درباره مســأله مســکن و 
اجاره بها صحبت کرده بودم و از مسئولان خواسته بودم 
از مســتأجران حمایت کنند، گفت: در تهران ۵۱ درصد 
مستأجر هســتند، در کشــور ۳۱ درصد است که عدد 
بزرگی است. سالم شدن، منطقی شدن و منصفانه شدن 
آن به زندگی بخش مهمی از جامعه آرامش می دهد، از 
این رو از مجلس تشــکر می کنیم که در روزهای پایانی 
مســئولیت خود قانون ساماندهی بازار زمین و مسکن و 

اجاره بها را تصویب کرد.
حجت الاســام محمدجــواد حاج علی اکبــری که در 
خطبه های نمــاز جمعه تهران ســخن می گفت افزود: 
همکاری نزدیک مجلس و دولت و شورای نگهبان سبب 
شــد تا این قانون به سرعت اباغ شود که نشان دهنده 
درک مناســب و مفاهمه آنها است، اگرچه این اقدامات 
دیر اســت اما باز هم خدا را شــکر که انجام شد؛ قانون 
جامعی اســت و دقیق نگاشته شــده و تضامین اجرایی 
خوبی دارد. از دولت و مجلس و شورای نگهبان و وزارت 
راه و شهرســازی تشکر می کنیم. مطالبه همه ما اجرای 
جدی و بدون مسامحه این قانون است. حاج علی اکبری 
در ادامه، با اشاره به بارش باران در کشور، اظهار داشت: 
انشــاءالله سال پرُ بارشی پیش رو خواهیم داشت. برخی 
مناطق بخصوص مشــهد مقدس گرفتار ســیاب شد و 
غافلگیــری رخ داد، با خانواده جــان باختگان همدردی 
می کنیم و انشاءالله برای مسئولان این یک درس باشد؛ 
ظاهرا ســال هایی کم بارش و آمادگی هــا کم بود، باید 

آمادگی باشد تا خسارت های جانی کم باشد.
خطیــب نماز جمعه تهران با اشــاره به  مصوبه مجلس 
درباره تعطیلی شــنبه ها، گفت: اجازه بدهید از مجلس 
بابت تعطیلی روز شنبه ها گایه کنیم به جامعه مومنین 
برخورد؛ شــاید دلایل خود را داشــته باشند اما شورای 

نگهبان فرصت دارد آن را حل و فصل کند.
حاج علــی اکبری در بخش دیگری از ســخنان خود با 
بیان اینکه اهدای عضو فرصتی برای مشــارکت در عمل 
خداپسندانه است، تصریح کرد: خدا را شکر کشور ما به 

برکت انقاب اســامی در مرزهای دانش پزشــکی قرار 
دارد و در پیونــد عضو جزء ســرآمدان جهان هســتیم. 
اهــدای عضو، کار بزرگی اســت. یک نفر مــی تواند با 
اهدای عضو جــان 8 نفر را نجات دهــد. بازماندگان با 
اعام آمادگی که صورت می گیرد، راحت تر می  تواند از 

اعضای شما استفاده کنند.
وی بــا بیان اینکه درباره موضــوع جمعیت باید مطالعه 
زیادی کنیم، افزود: ۳0 اردیبهشــت روز جمعیت است، 
اما برای شــرایط جامعه ما، هر روز روز جمعیت است و 
همه ما بدون اســتثنا در این مســأله وظیفه  داریم، از 
مســئولان تا آحاد مردم در این زمینه مسئولیت دارند و 
امیدواریم برنامه های پیش بینی شــده به نتیجه برسد و 
خداوند به ذریه شــما برکت بدهد. وی در ادامه با اشاره 
به تداوم جنایات صهیونیست ها علیه فلسطینیان گفت: 
رژیم صهیونیستی در وضعیت بسیار بد، رسوا، خفت بار و 
در باتاقی از رسوایی های چند جانبه گرفتار شده است. 
هفت و نیم ماه از مقاومت جانانه ملت بزرگ و مظلوم و 
هفت و نیم ماه سبوعیت این جنایت پیشگان، حکایت از 
این دارد که رژیم صهیونیستی و حامیانش هیچ محاسبه 
درســتی در این جریان نداشــتند و در عوض نشان داد 
جبهه مقاومت و گروه های مقاومت دارای برنامه ریزی و 
محاســبه های دقیق بودند که توانستند هفت و نیم ماه 
زیر این فشار سنگین مقاومت کنند و دشمن را اینگونه 

مستاصل کنند.
وی افزود: این رژیم پلید برای دستاوردسازی رفح را فعاً 
موضوع کار خودش قرار داده اســت. رفح شاه راه حیاتی 
برای مردم محاصره شده در غزه حساب می شود. گذرگاه 
رفــح الان تبدیل به یک پادگان نظامــی بزرگ و پر از 
تانک های رژیم صهیونیستی شده است. جمعیت مهاجر 

و ساکن الان عمدتاً در رفح ساکن هستند.
امام جمعه موقت تهران تصریــح کرد: جمع بندی این 
اســت که در این هفــت و نیم ماه رژیم صهیونیســتی 
هیچ دســتاوردی جز شکســت در دیپلماسی، میدان و 
نزد افکار عمومی نداشت و در مقابل، جبهه مقاومت در 
دیپلماسی، میدان و نزد افکار عمومی الحمدالله موفق و 

سربلند بوده است.

حاج علی اکبری: 
وضعیت اجاره مسکن نیازمند حمایت مسئولان است

فرمانــده کل ارتــش گفت: همــه اذعان دارنــد بعد از 
عملیــات وعده صادق منطقه و بلکــه جهان به دو دوره 
قبل از عملیات وعده صادق و بعد از عملیات وعده صادق 
تقسیم شد، قطعاً این عملیات روند آزادسازی فلسطین 
و رســیدن به حق خودشان و زوال رژیم صهیونیستی را 

تسریع خواهد کرد.
سرلشــکر سید عبدالرحیم موســوی فرمانده کل ارتش 
به همراه امیر کیومــرث حیدری فرمانده نیروی زمینی 
ارتش و هیأت همراه با ماموســتا مــا قادر قادری، امام 
جمعه اهل تســنن شهرســتان پاوه دیــدار و گفت وگو 
کردند. در این دیدار صمیمانه، امام جمعه اهل تســنن 
شهرســتان پاوه با اشاره به اهمیت عملیات وعده صادق 
گفت: ایــن عملیات خون تازه ای بــه رگ های مقاومت 

منطقه بود.

 »وعده صادق« موجب تغییر گفتمان 
دشمنان ایران شده است

ماموســتا ما قادر قادری با اشــاره به عملیات مداوم و 
شــبانه روزی دشــمن علیه جمهوری اســامی گفت: 
دشــمن با امپراطوری رســانه ای که در اختیار دارد به 
صورت شــبانه روزی در حــال شــایعه پراکنی، هجمه 
فرهنگــی و جنگ روانی علیه جمهوری اســامی ایران 
اســت ولی از زمانی که عملیات غرورآفرین و شجاعانه 
وعده صادق توســط نیروهای مســلح انجام شده است 
شــاهد تغییر محسوســی در گفتار معاندین جمهوری 
اسامی ایران هســتیم و نظام جمهوری اسامی با این 
عملیــات توانســته  جایگاه ویژه ای کســب کند و باعث 
آرامش بیش از پیش در منطقه شده است.وی ادامه داد: 
همه ما مدیون جمهوری اســامی ایران هستیم و همه 
کردها مدیون و وامدار انقاب و نظام هســتند و شــعار 
من این اســت که ایران خانه دوم ملت عراق و کردهای 
آنهاســت ما باید هوشیار باشــیم که اختاف در مذهب 
دسیسه دشمن نشود.امام جمعه اهل تسنن پاوه با اشاره 
به لزوم وحدت هرچه بیشــتر بین اقوام و مذاهب اظهار 
کرد: در شهرســتان پاوه شــیعه و سنی با هم و در کنار 
هم هســتند و هیچ مشکلی با هم ندارند. امروز ارتش از 

کارآمدترین نهادهای مردمی اســت و ما امنیت خود را 
مدیون فداکاری نیروهای مسلح هستیم ان شالله که این 

امنیت و اقتدار در راه سازندگی بیشتر کارآمد گردد.
سرلشــکر موســوی نیز در ایــن دیدار بــا قدردانی از 
هوشــیاری و بصیرت مردم پاوه و قــوم کرد گفت: پاوه 
در تاریخ انقاب و نظام جایگاه ویژه و حساســی دارد. ما 
شما را مدافع فرهنگی دینی و بومی در منطقه می دانیم. 
با همه هجمه های فرهنگی دشــمن، فرهنگ غنی و بکر 
در این سرزمین بدون دست کاری و تحریف باقی مانده 
اســت.  به گفته فرمانده کل ارتش، هجمه هایی که بعد 
از هشــدار دهه ۷0 مقام معظم رهبری )مد ظله العالی( 
با موضوع شــبیه خون فرهنگی اتفاق افتاد کسی تصور 
نمی کرد این موضوع شــبیخون فرهنگی اینقدر مهم و 
اینقدر تاثیرگذار باشــد، لذا اقدام لازم و به موقع صورت 
نگرفت اما اتفاقاتی که در چند ســال اخیر افتاد روشن 
کرد که دشــمن چطور با افکار عمومــی بازی می کند. 
سرلشکر موسوی در ادامه به عملیات وعده صادق اشاره 
کــرد و گفت: همــه اذعان دارند بعــد از عملیات وعده 
صادق منطقــه و بلکه جهان به دو دوره قبل از عملیات 
وعده صادق و بعد از عملیات وعده صادق تقســیم شد، 
قطعاً این عملیات روند آزادســازی فلســطین و رسیدن 
به حق خودشــان و زوال رژیم صهیونیســتی را تسریع 
خواهد کرد اما چیزی که مهم است این است که دنیا به 
این باور رســید که جمهوری اسامی ایران قدرت بزرگ 
جهانی است و نقطه قوت این قدرت بزرگ در اراده ملت 

ایران است.
در ادامه امیر سرلشــکر موســوی ارتش را حامی ملت 
دانست و گفت ارتش دست در دست سپاه، فراجا، بسیج 
و همــه عزیزان با رهبری مقام معظــم رهبری )مدظله 
العالی( هر کاری که در حد مقدورات باشد برای آسایش 
مردم منطقه انجام می دهند، امروز ارتش سرمایه ملی و 
امانت مــردم و به مردم تعلق دارد.فرمانده کل ارتش در 
پایان این دیدار خاطر نشان کرد: عملیات طوفان الاقصی 
مهم ترین هدفش این بود که موضوع فلســطین را زنده 
کند و مســئله فلســطین را به عنوان مسئله اول اسام 

مطرح کند و در این مسیر نیز موفق شد.

سرلشکر موسوی: 
»وعده صادق« آزادی فلسطین را تسریع خواهد کرد

طرح انســداد مرزهای شرقی کشور با هدف ارتقای امنیت این مرزها و تخصیص 
۳ میلیارد یورو آغاز شده است.

امیر سرتیپ کیومرث حیدری فرمانده نیروی زمینی ارتش چند روز قبل از روند 
اجرای طرح انسداد مرزی در مرزهای شمال شرق کشور بازدید کرد. وی در این 
بازدید با اشــاره به اینکه »انســداد مرزی در مرزهای شمال شرق کشور فقط به 
جهت حفظ و حراســت از مرزهای جمهوری اسامی ایران است«، گفت:» برای 
تمامی کشــورهای همسایه احترام ویژه ای قائل هســتیم اما اینکه پروژه انسداد 
مرزی را در این منطقه از کشــور آغاز کرده ایم به خاطر امنیت بخشــی مرزهای 

کشور است.« 
راهبری طرح انســداد مرزی در شرق کشــور بر عهده ستاد کل نیروهای مسلح 
اســت که با هدف مقابله با ناامنی مرزی، جلوگیری از قاچاق ساح، مواد مخدر 
و انســان در حال اجراست. برای اجرای این طرح تقسیم کاری بین ارتش، سپاه 
و مرزبانی و فراجا انجام شــده اســت. یکی از مشــکات مرزهای شرقی کشور، 
گســتردگی مرزها و ناتوانی افغانستان و پاکستان برای کنترل مرزهای مشترک 
خود با ایران اســت که همین عامــل موجب تردد اتباع غیرمجــاز و گروه های 

تروریستی به کشور می شود.
احمد وحیدی وزیر کشــور گفته اســت یکی از مشــکات ما این است که اتباع 
غیرمجــاز را از کشــور خارج می کنیم اما آنها بعد از مدتی از ســایر نقاط مرزی 
دوباره به صورت غیرمجاز به کشورمان بازمی گردند. نبود کنترل های موثر توسط 
پاکســتان در مرزهای مشــترک خود با ایران نیز موجب شــده بارها گروه های 
تروریســتی از این کشــور وارد ایران شــده و علیه نیروهای امنیتی کشورمان 
عملیــات انجام دهند. البته در ســفر اخیر رئیس جمهور به پاکســتان، مقامات 

این کشــور بر همکاری بیشتر با تهران برای مقابله با تروریست ها و تامین امنیت 
مرزها تاکید کرده اند.

براساس گفته سید مجید میراحمدی معاون سیاسی امنیتی وزارت کشور، بودجه 
این طرح که با دســتور رئیس جمهور اختصاص یافته است، ۳ میلیارد یورو برای 
۵ ســال است. اجرای این طرح از سال ۱۴02شروع شده است و بخش مهمی از 
این طرح به عهده نیروی زمینی ارتش گذاشته شده است. امیر حیدری فرمانده 
نیروی زمینی ارتش در این زمینه گفت:» انســداد مرز شــرق کشــور را در یک 
قرارگاهی به نام قرارگاه انسداد مرز که زیرمجموعه قرارگاه منطقه ای شمال شرق 

نیروی زمینی است را با قدرت شروع کرده ایم.«
امیر ســرتیپ رضا آذریان فرمانده قرارگاه منطقه ای شمال شــرق نیروی زمینی 
ارتش هم اظهار کرد:» انســداد مرز در  شــرق کشور را از ســال گذشته شروع 
کرده ایم و با قدرت و شدت در حال انجام است.« امیر سرتیپ دوم احمد اکبری 
فرمانده گروه ۴۴۴ مهندسی رزمی و پدافند غیرعامل شمال شرق نیروی زمینی 
ارتش هم در این زمینه بیان کرد: »پروژه انســداد مرزی از اردیبهشت ماه ۱۴02 
آغاز شــده که در فاز اول اجرایی به طول ۷۴ کیلومتر که از مرز دوغارون آغاز و 

تا مرزهای شهرستان خواف ادامه دارد.«
البتــه قرار نیســت در طول همــه مرزهای شــرقی، دیوار احداث شــود، بلکه 

امنیت مرزهای مشــترک با افغانســتان و پاکستان بوســیله ابزارهای مختلفی 
کنتــرل خواهد شــد. امیر آشــتیانی وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای مســلح 
دربــاره چگونگــی ایجاد انســداد مــرزی پیش از ایــن به ایســنا گفت که » 
در ایــن طرح فقط مســاله کشــیدن دیــوار نیســت، بلکــه در مناطق مرزی 
برنامه هــای زیادی داریم که شــامل ایجاد موانع، اســتفاده از تجهیزات نوین و 
 دوربین هــای پیشــرفته، بالگردها، پهپادهــا، ریزپرنده ها و امکانــات مخابراتی 

و تسلیحاتی است.«
ســردار قاســم رضایی جانشــین فرمانده کل انتظامی هم گفت: »همه مرزهای 
شرقی کشور دیوارکشی نخواهد شد. تنها در نقاطی که آسیب پذیری وجود دارد، 
این انســداد فیزیکی ایجاد می شود.« سردار احمدعلی گودرزی فرمانده مرزبانی 
فراجا هم  بیان کرد:» تجهیزات نوینی در مرز شــامل حســگرها، انواع پهپادها، 
عمود پروازها، دوربین های پیشــرفته دید در شب و روز و ساح های دقیق زن در 

اختیار رزمندگان در مرزها قرار گرفته است.«
ارتقای ایمنی مرزهای شرقی کشور با توجه به افزایش تردد مهاجرین غیرقانونی 
در چند ســال اخیر و همچنین فعالیت گروهک های تروریستی و قاچاق در این 
مرزها ضــروری بوده و مطالبه مردم این مناطق و کل کشــور اســت، بنابراین 
تخصیص بودجه و اجرای طرح انسداد مرزی پاسخی به این مطالبه مردمی است؛ 
اگرچه مرزهای شــرقی بسیار گسترده بوده و انسداد آنها کار ساده ای نیست، اما 
ایجاد موانع فیزیکی از جمله دیوار و همچنین استفاده از تکنولوژی های نوین در 
مرزها می تواند تا حدود زیادی موجب ارتقای امنیت مرزی شــود. البته در کنار 
انســداد مرزی، گفت وگو با مقامات پاکســتان و افغانستان برای کنترل بیشتر بر 

مرزهای مشترک هم باید دنبال شود.

 انسداد مرزهای شرقی
 با احداث دیوار و پرواز پهپادها

روزنامه نگار پیشکسوت
حسن روانشید


